
2 oktyabr 2016-cı il, bazar6
Özəl sektora dövlət dəstəyi  

sahibkarlığa geniş imkanlar yaradır 

 � Son illərdə Azərbaycan iqtisadiyyatının inkişafı birmənalı olaraq 
ümummilli lider Heydər Əliyevin adı ilə bağlıdır. Doğrudur, Azərbaycan 
müstəqillik qazandıqdan sonrakı ilk illərdə böyük siyasi, iqtisadi və hərbi 
böhranla qarşılaşmışdı, ölkəni bürümüş xaos və anarxiyanın necə başa 
çatacağı ağır sual olaraq qalırdı. Amma təcrübəli siyasi xadim Heydər 
Əliyevin ikinci dəfə hakimiyyətə gəlişi vəziyyəti kökündən dəyişdi. İstər 
iqtisadiyyatın inkişafı, istərsə də ölkədə yeni formalaşmaqda olan sahibkarlar 
sinfinin yaranması istiqamətində ilk uğurlu və səriştəli addımlar məhz ulu 
öndərin hakimiyyətə gəlişindən sonra atıldı. Məhz 1993-cü ilin iyulundan 
sonra Azərbaycanda nəinki iqtisadi tənəzzüldən çıxış yolları tapıldı, həm də 
aparılan məqsədyönlü siyasət, həyata keçirilən sistemli tədbirlər nəticəsində 
makroiqtisadi sabitliyə nail olundu, sahibkarlar sinfinin formalaşması üçün 
hüquqi baza işlənib hazırlandı, yenicə yaradılmaqda olan özəl sektor dövlətin 
hərtərəfli dəstəyinə söykəndi.

2003-cü ildə ümummilli liderin 
siyasi varisi kimi hakimiyyətə gələn 
Prezident İlham Əliyev onun siya-
si kursunu və iqtisadi islahatlarını 
uğurla davam etdirdi. Son nəticədə 
Azərbaycan iqtisadi iflasın bir addım-
lığından qayıdaraq güclü iqtisadiy-
yata və maliyyə imkanlarına malik 
bir ölkəyə çevrildi. Eyni zamanda, 
özünün enerji, ərzaq təhlükəsizliyini 
təmin etdi, bununla yanaşı, qonşu 
ölkələrin, xüsusən Gürcüstanın enerji 
təhlükəsizliyinə öz töhfələrini bəxş 
etdi, Avropaya enerji daşıyıcıları ixra-
cında mühüm rol oynamağa başladı. 

Hazırda sahibkarlığın inkişa-
fı üçün yüksək qayğı və diqqət 
göstərilməsi, iqtisadiyyatda özəl 
sektorun üstünlük qazanması, neft ha-
silatının və gəlirlərinin məqsədyönlü 
idarə olunması ilə yanaşı, qeyri-neft 
sahələrinin inkişafı Prezident İlham 
Əliyevin iqtisadi siyasətinin ana 
xəttini təşkil edir. Son illərdə dövlət 
büdcəsinin formalaşmasında qeyri-
neft sektorundan gələn gəlirlərin xü-
susi çəkisinin yüksələn xətlə artması 
aparılan siyasətin müsbət nəticələrə 
gətirib çıxardığını təsdiq edir. Bu 
barədə dövlət başçısı Nazirlər Kabine-
tinin sosial-iqtisadi inkişafının yekun-
larına və qarşıda duran vəzifələrə həsr 
olunmuş iclaslarında mütəmadi olaraq 
ətraflı məlumat verir. Prezident İlham 
Əliyev dəfələrlə bəyan edib ki, “biz 
liberal iqtisadiyyat, bazar iqtisadiyyatı 
modelini seçmişik və bu yolla gedi-
rik”. 

Məhz dövlət başçısının cid-
di qayğısı və nəzarəti sayəsində 
Azərbaycanda sahibkarlığın inkişafı 
məqsədilə sistemli və ardıcıl addımlar 
atılmaqdadır. Bu istiqamətdə Pre-
zident İlham Əliyev tərəfindən son 
aylar ərzində qəbul edilmiş qərarlar, 
imzalanmış fərman və sərəncamlar 
prosesin dönməz olduğunu göstərir. 
Prezidentin 21 aprel 2016-cı ildə 
Sahibkarlar Gününün təsis edilməsi 
ilə bağlı imzaladığı sərəncam da məhz 
bu məqsədə xidmət edir. Sərəncama 
əsasən, aprelin 25-i Sahibkarlar Günü 
elan edilib. Bu da, əlbəttə ki, təsadüfi 
deyil. 2002-ci ilin həmin günündə 
- aprelin 25-də ulu öndər Heydər 
Əliyev Azərbaycan sahibkarları ilə 
geniş bir görüş keçirib və bununla da 
ölkədə sahibkarlığın inkişafında yeni 
bir dövrün başlanğıcı qoyulub.  

Bu il də həmin gün ölkəmizdə 
böyük bir tədbirlə qeyd edildi. Bunun-
la bağlı Bakıda İqtisadiyyat Nazir-
liyi və Sahibkarlar (işəgötürənlər) 
Təşkilatları Milli Konfederasiyasının, 
İxracın və İnvestisiyaların Təşviqi 
Fondunun (AZPROMO) təşkilatçılığı 
ilə geniş konfrans keçirildi. Tədbirdə 
dövlət idarələrinin, beynəlxalq 
təşkilatların, xarici ölkələrin 
Azərbaycandakı ticarət palatalarının 
təmsilçiləri, eyni zamanda, iqtisa-
diyyatın ayrı-ayrı sahələrində çalışan 
300-dən çox sahibkar iştirak etdi. Bu 
da dövlətimizin başçısının ölkədə sa-
hibkarlığın inkişafına göstərdiyi qayğı 
və diqqətin bariz nümunəsidir. 

Məhz Prezident İlham Əliyevin 
düşünülmüş və qətiyyətli addım-
larının nəticəsidir ki,  hazırda 
Azərbaycan regionun lider dövlətinə, 
siyasi, iqtisadi və mədəni mərkəzinə 
çevrilib, sahibkarlar isə iqtisadiy-
yatımızın aparıcı qüvvəsi kimi öz 

yerini möhkəmləndirmişdir. Dövlət 
tərəfindən göstərilən daimi səmərəli 
dəstək, sahikarlıq subyeklərinə bir sıra 
vergi güzəştlərinin tətbiq edilməsi, 
güzəştli kreditlərin və subsidiyaların 
ayrılması, yeni sənaye parkları və 
məhəllərinin yaradılması ilə bağlı is-
lahatlar, ayrı-ayrı ölkələrin iqtisadi və 
biznes strukturları ilə birgə müxtəlif 
biznes-forumların və beynəlxalq 
əhəmiyyət daşıyan sərgilərin 
keçirilməsi son nəticədə özəl sekto-
run böyük irəliləyişə çatmasına şərait 
yaradıb. Dövlət başçısının Nazirlər 
Kabinetinin son iclasında qeyd etdiyi 
kimi, ölkənin ümudaxili məhsulunda 
özəl sektorun payı 80 faizə qədər 
yüksəlib. Bu, sadəcə bir rəqəm deyil, 
sahibkarlıq və biznes üçün yaradılmış 
real şəraitin parlaq və canlı nəticəsidir. 

Nazirlər Kabinetinin 2016-cı 
ilin birinci yarısının sosial-iqtisadi 
inkişafının yekunlarına və qarşıda 
duran vəzifələrə həsr olunan iclasında 
Prezident İlham Əliyev dövlətin bun-
dan sonra da sahibkarlığın inkişafına 
öz dəstəyini verəcəyini bəyan edib. 
Prezident bu il sahibkarlara güzəştli 
şərtlərlə 73 milyon manat kredit 
verildiyini vurğulayıb və qeyd edib ki, 
bu vəsaitin 77 faizi əvvəlcə verilmiş 
kreditlərin qaytarılması hesabına 
verilib. “Bu da çox müsbət haldır, 
dövlət büdcəsinə daha az yük düşür 
və kreditlərin 80 faizi aqrar sektora 
verilib. Bu da bizim siyasətimizi əks 
etdirir. Kreditlərin 74 faizi regionlara 
verilir. Regional inkişaf proqramının 
icrası sürətlə davam etdirilir”, - deyə 
dövlətimizin başçısı əlavə edib.

“Biz indi çox güclü qeyri-neft 
ixracı potensialı yaradırıq və eyni 
zamanda, institusional tədbirlər də 
görülür və görülməlidir ki, biz ixracı 
stimullaşdıraq, sahibkarlar xaricə daha 
çox məhsul satmaqda maraqlı olsun-
lar”, - deyən Azərbaycan Prezidenti 
bu məqsədlə təşviq mexanizminin 
artıq tətbiq olunduğunu diqqətə çatdı-
rıb. Dövlətimizin başçısı əmin oldu-
ğunu bildirib ki, bunun çox müsbət 
təsiri olacaq və sahibkarlar da bundan 
istifadə edəcəklər.

Dövlət başçımızın rəhbərliyi ilə 
ölkədə iqtisadi artımın təmin edilməsi 
istiqamətində aparılan çox səmərəli 
və çevik addımlar göstərir ki, kənd 
təsərrüfatında çox böyük inkişaf 
gözlənilir. Birincisi, indi həm islahat-
lar aparılır, tədbirlər görülür, həm də 
çox ciddi elmi yanaşma var.

Prezident İlham Əliyev Nazirlər 
Kabinetinin iclasında yaxın zaman-
larda daha da böyük nəticələr əldə 
olunacağını bildirib: “Bu il artıq 3,1 
faiz artım var. Amma daha da bö-
yük artım gözlənilir. Əlbəttə ki, biz 
torpaqlardan daha da səmərəli şəkildə 
istifadə etməliyik. Burada təkliflər 
səsləndi. Mən bu təklifləri, xüsusilə 
heyvandarlıqla bağlı olan təklifləri 
dəstəkləyirəm. İndi heyvandarlıq qa-
palı yerlərdə inkişaf edir. Ona görə, o 
qədər də böyük örüş torpaqlarına ehti-
yac yoxdur. Bu torpaqlardan səmərəli 
şəkildə istifadə olunmalıdır ki, ərzaq 
təhlükəsizliyi tam təmin edilsin və çox 
böyük ixrac potensialı da yaradılsın”.

Prezident İlham Əliyev qeyd edib 
ki, biz əvvəlki dövrlərdə təbii olaraq 
əsas səylərimizi ərzaq təhlükəsizliyi 
məsələlərinə yönəltmişdik. “Çünki 
bir neçə il bundan əvvəl çox böyük 

problemlərlə üzləşmişdik. Yəqin ki, 
xatırlayırsınız, hətta imzalanmış kont-
raktlar da icra edilmirdi. Çünki biz ta-
xılı, buğdanı idxal edirdik. Ancaq son-
ra bəzi ölkələrdə quraqlıq baş verdi, 
çətinliklər yaşandı və bizim kontrakt-
larımız ləğv edildi. Bu, bizim üçün 
çox ciddi bir siqnal idi. Ondan sonra 
biz qərar verdik ki, taxılçılığı sürətlə 
inkişaf etdirək. İri fermer təsərrüfatları 
yaradıldı, məhsuldarlıq artdı, 23 
sentnerdən 30 sentnerə qalxdı. İri 
fermer təsərrüfatlarında məhsuldarlıq 
50-60 sentnerə bərabərdir. Yəni, ərzaq 
təhlükəsizliyi məsələləri ön planda idi. 
Biz indi özümüzü ətlə təmin edirik. 
Quş əti ilə tam təmin edirik. Yəni, bu, 
ərzaq təhlükəsizliyi məsələləri idi. An-
caq bununla bərabər, indi vaxt gəlib 
çatıb ki, texniki bitkilərə də ciddi fikir 
verilsin. Xüsusilə nəzərə alsaq ki, 
neftdən gələn gəlirlərin həcmi azalıb, 
biz bu gəlirləri müəyyən mənada kənd 
təsərrüfatı məhsullarının ixracı ilə 
kompensasiya etməliyik”.

Kənd təsərrüfatı sahəsində çalışan 
bir sahibkar kimi, mən də dövlət baş-
çısının bütün fikirləri ilə razıyam. Heç 
bir şübhə yoxdur ki, Azərbaycanda 
kənd təsərrüfatı istehsalını artırmaq, 
eyni zamanda, onu xarici ölkələrə 
çıxararaq valyuta qazanmaq imkanları 
kifayət qədər genişdir. Bütün sahib-
karlar buna can atır. Dövlət sahib-
karlığın inkişafı üçün hər cür dəstək 
verir. 1982-ci ildə məhz ulu öndər 
Heydər Əliyevin birbaşa təşəbbüsü, 
səyi və misilsiz qayğısı ilə fəaliyyətə 
başlayan, 34 il ərzində bunu həmişə 
xoş duyğularla  xatırlayan “Sabirabad 
Konserv” ASC-nin rəhbəri kimi qeyd 
etmək istəyirəm ki, bu dəstəkdən 
zaman-zaman biz də yararlanırıq. Bu 
yaxınlarda əhalinin istehsal etdiyi 
məhsulu tədarük etmək üçün Sa-
hibkarlığa Kömək Milli Fondu bizə  
200 min manat həcmində güzəştli 
kredit ayırdı. Bu kreditin alınması 
zamanı heç bir çətinliklə,  neqativ 
halla, süni əngəllə rastlaşmamağımız, 
yaradılmış şəffaf mühit, əlbəttə, bizi 
hədsiz dərəcədə sevindirir və dövlət 
dəstəyinin nə qədər əhəmiyyətli oldu-
ğunu təsdiqləyir. Biz çox yaxşı dərk 
edirik ki, bütün bunlar ilk növbədə 
möhtərəm dövlət başçısı İlham 
Əliyevin şəxsi diqqət və qayğısının 
təzahürüdür. Qeyd edim ki, bu vəsait 
mövsimi də olsa yüzlərlə əlavə iş 
yerlərinin açılmasına şərait yaradacaq 
və əhalini ruhlandıracaq ki, məhsulu, 
necə deyərlər, tökülüb qalmasın, on-
dan səmərəli istifadə etsin.

 Cənab Prezident  Xaçmazda 
Yalama Aqroparkının açılışı zamanı 
bu barədə danışdı: “Bütün bu işləri biz 
ona görə edirik ki, ölkəmiz daha da 
güclənsin və Azərbaycan vətəndaşları 
daha da yaxşı yaşasınlar, işlə təmin 
olunsunlar, yaxşı maaş alsınlar və 
ölkəmizə xeyir gətirsinlər”. 

Prezident İlham Əliyev 
Azərbaycanın kənd təsərrüfatı 
məhsullarının dünyanın digər 
yerlərində istehsal olunanlardan 
üstünlüyünü də qürurla qeyd etdi. 
“Məhsulumuz keyfiyyətlidir, təbiidir. 
Buna Avropada orqanik məhsul 
deyirlər. Yəni, heç bir qatqısı, heç 
bir təhlükəli maddəsi olmayan təbii 
məhsulumuz var. Bu, bizim böyük 
sərvətimizdir”. Dövlət başçımız, eyni 
zamanda, təbii və orqanik olduğu 
üçün bizim məhsullardan Avropada 
geniş istifadə olunduğunu da qürur 
hissi ilə qeyd etdi. Məlum oldu ki, Av-
ropanın şokolad şirkətləri Azərbaycan 
fındığından gen-bol istifadə edirlər. 
Ona görə də fındıq istehsalını artırmaq 
lazımdır. 

Bu yaxınlarda möhtərəm Prezi-
dentimiz İlham Əliyevin sədrliyi ilə 
pambıqçılığın inkişafına həsr olunmuş 
müşavirənin Sabirabad rayonunda 
keçirilməsi bizi həm qürurlandırır, 
həm də məsuliyyət hissimizi artı-
rır. Sabirabadlılara yaxşı tanış olan, 
gərgin əmək tələb edən pambıqçılığın 
yenidən dirçəldilməsi ölkəmizin misil-
siz tarixi nailiyyətimiz olmaqla yanaşı 
insanların rifahını da xeyli yaxşılaşdı-
racaq. Əlbəttə, bu gün hər bir sahənin 
- istər heyvandarlıq, istər quşçuluq, 
pambıqçılıq, istərsə də çayçılıq, 
tərəvəzçilik və digər sahələrin inkişafı 
üçün lazımi potensial da mövcuddur. 
Bu məsələlərin həllinə dövlət də öz 
dəstəyini əsirgəmir. Dövlət başçısı-
nın qeyd etdiyi kimi, hər bir rayon, 
bölgə üçün xüsusi inkişaf proqramı 
hazırlanır. Sabirabadlı sahibkarlar da 
üzərlərinə düşən məsuliyyəti layiqincə 
yerinə yetirməyə  hazırdırlar.

  Əlabbas ŞIXƏLİYEV,  
“Sabirabad Konserv” 

 ASC-nin rəhbəri

 � ...Redaksiyadan tapşırıq alanda ki, 
pambıqçılığın inkişafı haqqında maraq kəsb edən 
bir yazı hazırlayım, yadıma tələbəlik dövründə 
müəllimlərdən birinin dediyi sözlər düşdü. Həmin 
müəllim  cəlbedici xəbər yazmağın sirlərindən 
danışarkən demişdi ki, məsələn, köynək istehsalı barədə 
xəbərə belə bir başlıq qoymaq olar: “Fabrikdə neftdən 
köynək hazırlanır”. Dərhal   oxucunu maraq götürəcək 
ki, bu, necə ola bilər? Əslində, doğrudan da, belədir. 
Axı, köynəyə işlənən parçanın tərkibində neylon var və 
düymələri plastikdəndir. Neylon və plastik isə neftdən 
hazırlanır.

Mən də indi pam-
bıq barədə bu qeydlərimi 
hazırlayarkən fikirləşdim ki, 
əvvəlində belə yazım: pambıq 
olsa, barıt da olar. İlk baxışda 
təəccüblü görünəcək, amma 
həqiqət budur ki,  müdafiə 
sənayesində barıt istehsalında 

pambıqdan istifadə olunur. 
Torpaqlarımızın beşdə-birinin 
erməni qəsbkarları tərəfindən 
işğala məruz qaldığı indiki 
vaxtda bu, məncə, yerinə 
düşür.      

Pambıqçılığın bərpasını 
zəruri edən digər amillər də 
az önəm daşımır. Xatırladaq 
ki, toxuculuq sənayesində 
lifin yarısı pambıqdan alınır. 
Lif isə çeşidli parçaların 
toxunmasında işlədilən iplik 
üçün əsas xammaldır. Səhiyyə 
sistemində elə sahə yoxdur ki, 
orada pambıq işlədilməsin. 
Hələ bu harasıdır? Pambıq lifi 
avtomobil təkəri, tor və kəmər 
istehsalında istifadə edilir. Bu 
məhsulun çiyidindən isə yağ 
çəkirlər və s. Bütün bunlar 
ölkəmizdə pambıqçılığın 
dirçəldilməsini zəruri edir.  

Bildiyimiz kimi, bu il sent-
yabrın 17-də Azərbaycan Pre-
zidenti İlham Əliyevin sədrliyi 
ilə Sabirabad şəhərində çoxillik 
strateji məhsul olan pambıqçı-
lığın inkişafı məsələlərinə dair 
respublika müşavirəsi keçirilib. 
Dövlətimizin başçısı nitqində bu 
sahənin əvvəlki şöhrətini qaytar-
mağın vacibliyini əsaslandırıb: 
“Əlbəttə ki, biz bazar iqti-
sadiyyatına sadiqik, bu gün 
iqtisadiyyatımızın 80 faizdən 
çoxu özəl sektorda formalaşır 
və sahibkarlığın inkişafına çox 
böyük dəstək verilir, o cümlədən 
çox böyük maliyyə dəstəyi… 
Ancaq pambıqçılığın tənəzzülə 
uğraması göstərir ki, dövlət 
mütləq bu işlərə müdaxilə 
etməlidir. Bazar iqtisadiyyatı 
heç də o demək deyil ki, hər 
şey yolunda olacaq. Pambıqçı-
lığın tənəzzülə uğraması bunun 
bariz nümunəsidir. Ona görə, 
qərar qəbul edildi ki, bu gün 
bir halda ki ərzaq məhsulları 
və ərzaq təhlükəsizliyi ilə bağlı 
məsələlərin böyük əksəriyyəti 
öz həllini tapıb və artıq icrada 
olan layihələr yaxın zaman-
larda öz bəhrəsini verəcək. 
İndi dövlət kənd təsərrüfatının 
inkişafına həm daha da güclü 
dəstək verməlidir, həm də bu 
sahəyə daha da böyük miqyasda 
müdaxilə etməlidir. O mənada 
müdaxilə etməlidir ki, biz 
fermerlərə kömək göstərək, on-
ların problemlərini həll edək və 
ölkəmizdə ənənəvi olan, ancaq 
əfsuslar ki, tənəzzülə uğrayan 
sahələri bərpa edək və inkişaf 
etdirək”.

Ulu öndərin yorulmaz 
səyləri və zəhmətkeşlərin böyük 
fədakarlığı sayəsində ötən əsrin 
70-80-ci illərində Azərbaycanda 
bir milyon ton pambıq tədarük 
edilirdi. Təxminən 300 min 
hektarda bu mühüm strateji 
məhsul əkilirdi.  Sonra zaman 
dəyişdi və müxtəlif səbəblərdən 
bu sahə də diqqətsiz qal-
dı. Yalnız ötən ildən sahə 
dirçəldilməyə başlayıb, 18 min 
hektarda pambıq əkilib və  35 
min ton məhsul yığılıb. Bu il isə 
həmin rəqəmlər üç dəfəyədək 
artıqdır: 52 min hektarda əkin 
aparılıb və 100 min ton məhsul 
tədarükü gözlənilir. Pambığın 
alış qiyməti 20 faiz qalxıb. Bu 
da son hədd deyil. 2017-ci ildə 
əkin sahələri daha da artacaq, 
tarlalardan daha çox məhsul 
götürmək hədəflənir. 

Dünyanın tropik və 
subtropik regionlarında 
bitən pambığın 35 növü var. 

Azərbaycanda əkilib becərilən 
pambıq Misir və Ameri-
ka, həmçinin Mazandaran 
və İrəvan sortlarına aiddir. 
Pambıqçılığın tarixi də çox 
qədimlərə gedib çıxır. Bizim 
“ağ qızıl” adlandırdığımız bu 
məhsul Zaqafqaziyada era-

mızdan əvvəl VII-IV əsrlərdən 
becərilir. Mingəçevirdə arxe-
oloji qazıntılar zamanı  V-VI 
əsrlərə aid yanmış pambıq 
kələfləri və çiyidi tapılıb. 
Bu tarixdən təxminən min il 
sonra  Şamaxıdan Rusiyaya 
pambıq mallar aparılması ilə 
bağlı faktlar var. XVIII əsrdə 
Azərbaycandan Rusiyaya 
pambıq ixracı genişlənib və s. 
Göründüyü kimi, pambıqçılıq 
bizə qətiyyən yad sahə deyil.  
Əgər belədirsə, bu xeyirli 
sahənin tənəzzülü ilə nə üçün 
barışmalıyıq? Ölkə rəhbərliyi 
də elə məsələyə məhz bu 
aspektdən yanaşır.

Respublikamızda bu ilin 
pambıq əkini statistikasına 
görə, 6 min 40 hektar sahədə 
pambıq əkilmiş Biləsuvar 
rayonu Saatlı və Sabirabad-
dan sonra üçüncüdür. Həmin 
sahələrdən 14 min tona yaxın 
məhsul gözlənilir ki, bu da 
hektara 22-24 sentner edir.  

Rayon icra hakimiyyətinin 
başçısı Mahir Quliyevin 
qənaətinə görə, pambıqçılıq 
özündə bir çox önəmli amili 
– torpaq fondundan səmərəli 
istifadəni, kənd təsərrüfatının 
tərəqqisini, yüz minlərlə iş ye-
rinin yaradılmasını, həmçinin 
ixrac potensialının inkişafını 
birləşdirir. 

Sabirabaddakı məlum 
müşavirədə çıxış etmiş Mahir 
Quliyev deyib ki, möhtərəm 
cənab Prezidentin qeyri-
neft sektorunun inkişafı 
istiqamətində verdiyi tapşı-
rıqlara uyğun olaraq görülən 
işlər ölkəmizin hər yerində 
olduğu kimi, Biləsuvarda da 
öz bəhrəsini verməkdədir. 
“Biləsuvar həmişə respubli-
kamızın aparıcı aqrar rayon-
larından biri olub, daha çox 
pambıqçılıq ənənələrinin 
inkişafına görə tanınıb. Ötən 
əsrin 70-80-ci illərində, 
ulu öndər Heydər Əliyevin 
Azərbaycana rəhbərlik etdiyi 
dövrdə rayonumuzda pambıq 
istehsalı ən yüksək səviyyəyə 
çatmış, bu sahə Biləsuvara 
və biləsuvarlılara firavanlıq, 
şöhrət gətirmişdi. Pambıqçı-
lığın inkişafını daim diqqətdə 
saxlayan ulu öndər dörd dəfə 
Biləsuvar rayonunda olmuş 
və pambıq tarlalarında əmək 
adamları ilə görüşmüşdü. O 
illərdə Biləsuvarda 14 min 
hektar sahədə pambıq əkilir, 
hər il 35-40 min ton pambıq 
istehsal edilirdi. İstehsal olu-
nan pambığın rayonun ümumi 
məhsulunda həcmi 20 faiz 
təşkil edirdi və 15 min nəfərə 
yaxın sakinin məşğulluğu 
təmin olunmuşdu”.

M.Quliyev vurğulayıb 
ki, aqrar sahənin, xüsusən 
də pambıqçılığın inkişafı ilə 
əlaqədar qəbul edilən qərarlar 
Biləsuvarda bu sahəyə marağı 
daha da artırıb. Torpaqlardan 
daha da səmərəli istifadə 
etmək üçün 5435 hektar qış 
otlaq sahəsi istifadəçilərdən 
geri alınıb. Görülmüş 

təşkilati işlər nəticəsində qısa 
müddət ərzində kənd icra 
nümayəndələri, bələdiyyələr, 
fermerlər, fiziki şəxslər 
pambıq şirkətləri ilə əlaqələr 
yaradaraq müqavilələr bağ-
layıblar. Bunun nəticəsidir 
ki, yaz aylarında havaların 
əlverişsiz keçməsinə baxma-
yaraq, əvvəlki illə müqayisədə 
iki dəfə çox pambıq əkilib. 
Sahələr sututarlarda yerləşdiyi 
üçün suvarma suyu ilə 
təminatda, bitkilərə aqrotexni-
ki qulluq edilməsində elə bir 
problem olmayıb. 

Onu da deyək ki, bu ilin 
əvvəlindən Biləsuvar rayonu-
nun rəhbərliyi həmin məsələ 
ilə əlaqədar bir neçə toplantı 
keçirərək, imkanları araşdır-
mışdı. Müəyyən çətinliklərin 
çözülməsi üçün tədbirlər də 
görülmüşdü. 

Sabirabaddakı 
müşavirədən üç  gün son-
ra isə Biləsuvarın kənd 
təsərrüfatı işçiləri, müvafiq 
idarə, müəssisə və təşkilatların 
rəhbərləri, pambıq qəbulu 
və emalı məntəqələrinin 
əməkdaşları, sahibkarlar 
olmaqla 220 nəfər  yenidən bir 
araya gəlib. Dövlət rəhbərinin 
müşavirədəki proqram xa-
rakterli nitqindən irəli gələn 
vəzifələr müzakirə edilib. İcra 
hakimiyyətinin başçısı Mahir 

Quliyev vurğulayıb ki, bu 
sahə   biləsuvarlılara fira-
vanlıq və şöhrət gətirmişdir. 
Ulu öndər o vaxt dəfələrlə 
Biləsuvara gələrək  əmək 
adamları ilə pambıq tarlala-
rında görüşmüşdür. Hazırda 
cənab İlham Əliyev pam-
bıqçılığın inkişafına diqqəti 
artırıb. Pambıq əkininə əlavə 
subsidiyanın verilməsi, pam-
bığın qiymətinin artırılması, 
toxum, gübrə alınmasında, 
aqrotexniki işlərin aparılma-
sında dövlətin   fermerləri 
dəstəkləməsi, iş adamlarının 
və emal müəssisələrinin 
güzəştli şərtlərlə 
maliyyələşdirilməsi ilə bağlı 
onlara köməklik göstərilməsi  
pambıqçılığa marağı daha da 
gücləndirib.  

Rayon rəhbəri sonra 
bildirib ki, bu il toplanacaq 
məhsulun vaxtında və itkisiz 
yığılması üçün pambıq qəbulu 
məntəqələrinə və emal za-
vodlarına daşınması zamanı 
səmərəliliyin artırılması, ciddi 
təhlükəsizlik, xüsusən də yan-
ğından mühafizə tədbirlərinin 
görülməsi, tədarük və emal 
dövründə emal zavodları və 
qəbul məntəqələrində fasiləsiz 
elektrik enerjisi ilə təchizat 
təmin edilməli, tədarükçü 
şirkətlər fermerlərlə hesab-
laşmaları ləngitmədən və 
dəqiq aparmalıdırlar. Gələn il 
əkiləcək pambıq sahələrinin 
hazırlanması üzrə görüləcək 
işlər də diqqətə çatdırılıb, tap-
şırıq və göstərişlər verilib.

Qədim Biləsuvarın - 
bərəkətli Şəhriyar düzünün 
övladları nikbindirlər: pambıq-
çılığın inkişafı aktuallaşır.   Ha-
zırda rayonda məhsul yığımına 
başlanıb. Əsas vəzifə pambığın 
vaxtında və itkisiz yığımını 
təmin etməkdir. Pambıqçılığın 
inkişafı ilə bağlı respublika 
səviyyəsində uzunmüddətli 
strategiyanın hazırlandığı cari 
mərhələdə biləsuvarlıların pers-
pektiv üçün də nikbin proqnoz-
ları var.       

Rayonun pambıq tarla-
larında 12 min nəfərdən çox 
sakin işləyir. Bu il istehsal 
ediləcək pambıq rayonun 
ümumi məhsul istehsalın-
da təqribən 3,4 faiz, kənd 
təsərrüfatında isə 6,7 faiz 
təşkil edəcək. İcra başçısı 
bu rəqəmləri belə şərh edib: 
“Əlbəttə, bu mövcud imkan-
ların qarşısında çox kiçik 
rəqəmlərdir. Bütün bunlar 
bir daha göstərir ki, bizim 
perspektivdə görəcəyimiz işlər 
hələ də çoxdur”.

Sabirabaddakı müşavirədə 
iştirak etmiş 81 yaşlı fermer, 
Təzəkənd sakini Lətif Cəfərov 
da bu fikirdədir. 

Pambıqçılıq ənənələrinin 
bərpası bizi sevindirir. Bu 
sahəni dirçəltdiyi üçün 
Prezidentimiz sağ olsun. 
Yadınıza gəlirsə, rayonu-
muzun pambıqçıları vaxtilə 
çox yüksək nəticələr əldə 
ediblər. Ulu öndər Heydər 

Əliyevin rəhbərliyi dövründə 
Qızqayıt Həsənova və 
Ərəstun Məmmədov Sosia-
list Əməyi  Qəhrəmanı adına 
layiq görülüblər. Orden və 
medallarla təltif olunanları-
mız da çox idi. O təltiflərdən 
mənim də varımdır. Amma 
unudulmaz böyük şəxsiyyətin 
1974-cü ildə öz əlləri ilə mü-
kafat olaraq mənə “QAZ-24” 
markalı avtomaşının açarlarını 
təqdim etməsini daim ifti-
xarla xatırlayıram... Kolxoz 
təsərrüfatı dağılandan sonra 
da həmişə pambıq əkmişəm. 
Dörd oğlumla birlikdə çalışı-
ram. Digər sahələrdə - taxıl-
çılıqda, heyvandarlıqda da 
uğurlarımız var. Qoy, ardıcıl-
larımızın sayı daha da artsın. 

İxtisasca orta təhsilli 
aqronom olan Lətif kişi 
pambıqyığan maşını da az 
işlətməyib. Ahıl yaşında 
sahədə kətmən vurmaqda 
cavanlardan geri qalmayıb. O 
deyir ki, pambıq digər əkinlər 
üçün gərəkli bünövrə rolu 
oynayır. Torpağı saflaşdırır, 
bitkiləri xəstəliklərdən hifz 
edir. Pambığın qiymətinin ar-
tırılması hər kəsin ürəyincədir. 
Qocaman fermer keçən il 20 
hektar sahənin hər hektarından 
50 sentner məhsul götürüb. Bu 
il pambıq əkinini daha 6 hek-
tar artırıb. Texnika sarıdan da 

çətinliyi yoxdur. Bir neçə kənd 
təsərrüfatı maşını var . Kom-
bayn, gübrə, su sarıdan korluq 
çəkmədiyini bildirir. Çünki 
rayon rəhbərliyi, əlaqədar 
təşkilatlar müraciətini nəzərə 
alıb köməklik göstərirlər. 

...Təxminən bir həftə 
öncə pambıqçıları sevindirən 
daha bir xəbər bütün ölkəyə 
yayıldı. Sentyabrın 22-də 
Prezident İlham Əliyevin 
Azərbaycanda pambıqçılığın 
inkişafına dövlət dəstəyi haq-
qında sərəncam imzalaması 
onların hədsiz razılığına səbəb 
oldu. Həmin sərəncamda 
göstərilir ki, pambıqçılığın 
inkişafına dövlət dəstəyinin 
gücləndirilməsi, bu sahənin 
potensial imkanlarından 
səmərəli istifadə edilməsi, 
pambıq istehsalına əhalinin 
marağının artırılması və sosial 
rifahının daha da yaxşılaş-
dırılması məqsədi ilə emal 
müəssisələrinə satılmış hər 
kiloqram xam pambığa görə 
pambıq istehsalçılarına 0,1 
manat subsidiya verilsin. Bu 
subsidiya 2016-cı ildə istehsal 
olunan və emal müəssisələrinə 
satılmış xam pambığa da 
şamil edilir. Bu da ölkədə 
pambıqçılığa dövlət dəstəyi ilə 
bağlı daha bir konkret addım! 
Biləsuvarda söhbət etdiyimiz 
fermerlər hər yüz kiloqram 
xam pambıq üçün əlavə 10 
manat, hər ton pambıq üçünsə 
100 manat subsidiya alacaqla-
rından məmnunluq hisslərini 
dilə gətirdilər. Əlavə stimul-
dur, -dedilər.

Biləsuvar rayonunda 
növbəti ildə daha çox - 10 min 
500 hektar pambıq əkiləcək. 
Bunun 150 hektarı bələdiyyə, 
1717 hektarı dövlət, 8633 
hektarı isə vətəndaşların pay 
torpaqlarıdır. Bu da imkan 
verəcək ki, 20 mindən çox 
sakin işlə təmin edilsin. Eyni 
zamanda, 10 min hektaradək 
qış otlaq sahəsinin təyinatını 
dəyişmək və suvarma suyu 
ilə təmin etməklə, əkin 
dövriyyəsinə cəlb edilməsi 
nəzərdə tutulur. Bu gün 
istifadəsiz qalan həmin 
ərazilərdə vaxtılə pambıq 
əkini üçün lazımi infrastruk-
turlar mövcud olub və min 
tonlarla pambıq istehsal edilib.    

Artıq payız gəlib. 
Sahələrdən pambıq yığılır. 
Əlverişli hava şəraitindən 
maksimum istifadə edilməlidir 
ki,   yağışlı günlərdə pambıq 
itkiyə getməsini, keyfiyyəti 
aşağı düşməsin. Buna görə də 
zəhmət adamları    məhsulu 
yığmaq üçün sübh tezdən 
axşamadək sahələrdə olurlar. 
Biləsuvarlılar mövcud təcrübə 
və yeni texnologiyalardan 
istifadə etməklə, rayonun 
pambıqçılıq sahəsində 
əvvəlki şöhrətini qaytarmaq 
əzmindədirlər. 

Əli NƏCƏFXANLI,  
“Xalq qəzeti”nin  

bölgə müxbiri

Biləsuvar: Pambıqçılığın  
inkişafı aktuallaşır   


